

အဆင့်မြင့်ပညာရေး ဥပဒေ (မူကြမ်း) (ဩဂုတ်လ ၂၀၁၇) အပေါ်
ဆွေးနွေးချက်

ဒေါက်တာသိန်းလွင်

အဆင့်မြင့် ပညာရေးဥပဒေ (မူကြမ်း) (၂၀၁၇ ဩဂုတ်လ) ကို ဖတ်ပြီး ပြောစရာတွေ ရှိလာပါတယ်။ ကျနော် ပြောချင်တာ/ဆွေးနွေးချင်တာကို အောက်မှာ ပုဒ်မအလိုက် ရေးထားပါတယ်။

၁။ တက္ကသိုလ်တွေကို ပဋိညာဉ်အရ တက္ကသိုလ်ကောင်စီ၊ တက္ကသိုလ်ပညာရေးအဖွဲ့တွေ ဖွဲ့နိုင်တယ်လို့ ဆိုထားပေမဲ့ "အဆင့်မြင့်ပညာပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းရေးကော်မတီ" နဲ့ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရမယ်ဆိုတာ ပါနေပါတယ်။ အခန်း (၄) ပုဒ်မ ၉ (က) မှာပါတဲ့ တက္ကသိုလ်များ စုဖွဲ့ခြင်း၊ ပေါင်းစည်းခြင်း ကိစ္စတွေနဲ့ အခန်း(၈) ပညာရေး စီမံခန့်ခွဲမှု ကဏ္ဍတွေမှာ အမျိုးသားပညာရေးဥပဒေပုဒ်မ ၂၇ အရ ဖွဲ့စည်းသော ကော်မတီနှင့် ချိတ်ဆက် ဆောင်ရွက် ရမယ်လို့ ပါပါတယ်။ အဲ့ဒါ "အဆင့်မြင့် ပညာပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းရေး ကော်မတီ" ကို ပြောတာပါ။ အရင် စိန်ရတုခန်းမမှာ ဆရာသမဂ္ဂတွေ ကျောင်းသားသမဂ္ဂတွေ ကန့်ကွက်ခဲ့တဲ့ "တက္ကသိုလ် ဗဟိုကောင်စီ" ဆိုတာကို နာမည်ပြောင်းထားတာပါ။ အဲ့ဒီ အဆင့်မြင့်ပညာပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းရေးကော်မတီကို ဘယ်လိုဖွဲ့စည်းမယ်ဆိုတာတွေ မတွေ့သေးပါဘူး။ တက္ကသိုလ်အချင်းချင်း ညှိနှိုင်းဖို့ ကော်မတီလိုတယ်ဆိုရင် တက္ကသိုလ်ကောင်စီအချင်းချင်း ညှိနှိုင်းပြီး ဖွဲ့တဲ့ကော်မတီမျိုးသာ ဖြစ်သင့်ပါတယ်။ ဗဟိုအကြီးအကဲတွေနဲ့ ဖွဲ့မယ်ဆိုရင်တော့၊ ဒါ ဗဟိုကချုပ်ကိုင်ဖို့ လုပ်တာဘဲလို့ ယူဆစရာရှိပါတယ်။

၂။ တက္ကသိုလ်တွေမှာ ဝန်ထမ်းအမျိုးအစား ၂ မျိုးထားတာတွေပါတယ်။ အခန်း(၅) ပုဒ်မ ၁၈ (က) မှာ ဝန်ထမ်းများသည် မိမိဆန္ဒအရ နိုင်ငံဝန်ထမ်းအဖြစ်လည်းကောင်း၊ ယင်းကျောင်း၏ ဝန်ထမ်း အဖြစ်လည်းကောင်း ရွေးချယ်ခွင့်ရှိသည်လို့ ပါရှိပါတယ်။ နိုင်ငံဝန်ထမ်းနဲ့ တက္ကသိုလ်ဝန်ထမ်း ခွဲခြားထားခြင်းအားဖြင့် ဆရာ၊ ဆရာမများနဲ့ အခြားဝန်ထမ်းများအကြား စိတ်ဝမ်းကွဲစရာတွေ ဖြစ်လာနိုင်ပါတယ်။ တရုပ်ပြည်က တက္ကသိုလ်တွေမှာ ကွန်မြူနစ်ပါတီက ခန့်တဲ့ ဝန်ထမ်းနဲ့ တက္ကသိုလ်ဝန်ထမ်းတွေလိုဖြစ်ပြီး အစိုးရဝန်ထမ်း ဆရာ၊ ဆရာမတွေကို စပိုင်တွေလို့ ထင်လာနိုင်စရာရှိပါတယ်။

၃။ တက္ကသိုလ်ပညာရေးကို ပညာရပ်တွေ လွတ်လပ်စွာ ဖွံ့ဖြိုးဖို့ဆိုတာထက် စီးပွားရေးစနစ် နဲ့ စီးပွားရေး လုပ်ငန်းတွေရဲ့ အောက်ကို သွင်းထားတဲ့ သဘောသက်ရောက်နေပါတယ်။ အခန်း (၄) ပုဒ်မ ၅ မှာ ပညာ အခြေပြု လူမှုစီးပွားရေးစနစ် ဖြစ်ထွန်းစေမည့် လွတ်လပ်သည့် သင်ကြားသင်ယူရေး၊ သုတေသနပြုရေး စတာတွေ ရေးထားပေမဲ့ ပုဒ်မ ၁၆ (ခ) မှာ အမျိုးသား အကျိုးစီးပွားတွေကို အထောက်အကူပြုသော လူမှု စီးပွား အခြေပြု သုတေသနဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများလို့ ပါပါတယ်။ ဒါဟာ ပညာရေးကို စီးပွားရေးအောက်ကို သွင်းတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ပိုဆိုးတာက အခန်း(၉) ပုဒ်မ ၅၃ မှာ တက္ကသိုလ်တွေဟာ စက်မှုနှင့် စီးပွားရေး လုပ်ငန်းရှင်များနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်ရန် စီစဉ်ထားရှိရမည်လို့ ပါတဲ့အတွက် တက္ကသိုလ်တွေရဲ့ လွတ်လပ်စွာ ပညာရှာဖွေမှု ကို ထိခိုက်စေပါတယ်။

၄။ ပညာရေးလွတ်လပ်ခွင့်နဲ့ လွတ်လပ်စွာ သုတေသနပြုခွင့်တွေလည်း ဆုံးရှုံးပါတယ်။ အခန်း (၅) ပုဒ်မ ၁၆ မှာ ပညာရေးဆိုင်ရာ လွတ်လပ်ခွင့်လို့ ခေါင်းစဉ်ပေးထားပေမဲ့ သုတေသနပြုရာမှာ အမျိုးသား အကျိုးစီးပွား ကို အထောက်အကူပြုရမယ်လို့ ဆိုပါတယ်။ အခန်း (၁၀) သုတေသန ခေါင်းစဉ်အောက်က ပုဒ်မ ၆၂ မှာ နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေး၊ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးတို့ကို အခြေခံ၍ လူမှုစီးပွားရေး တိုးတက်မှု ဖြစ်ထွန်းစေရန်အတွက် အမျိုးသားအကျိုးစီးပွားကို အထောက်အကူပြုသော သုတေသနလုပ်ငန်းများကို အားပေးမြှင့်တင်မည်လို့ ရေးထားတဲ့အတွက် ပညာရေးလွတ်လပ်ခွင့် ဆုံးရှုံးသွားပါတယ်။ အချိန်မရွေး နိုင်ငံတော် လုံခြုံရေး၊ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး ဆိုတာတွေကို အကြောင်းပြပြီး တက္ကသိုလ်တွေ ဆရာ၊ ဆရာမ တွေကို ချုပ်ကိုင်လာနိုင်ပါတယ်။

၅။ ကျောင်းသားသမဂ္ဂတွေ၊ ဆရာသမဂ္ဂတွေ လွတ်လပ်စွာဖွဲ့စည်းခွင့်ကို ပေးမထားပါဘူး။ အခန်း (၅) ပုဒ်မ ၂၈ (ဈ) နှင့် (ည) တွင်လည်းကောင်း၊ အခန်း (၉) ပုဒ်မ ၆၀ (ဈ) နှင့် (ည) တွင်လည်းကောင်း၊ ပုဒ်မ ၆၀ (ဈ) နှင့် (ည) တွင်လည်းကောင်း ဆရာသမဂ္ဂများနှင့် ကျောင်းသားသမဂ္ဂများကို တက္ကသိုလ်ပဋိညာဉ် စာတမ်းနှင့်အညီ ဖွဲ့စည်းခွင့်၊ ရွေးချယ်ခံနိုင်ခွင့် ဆိုတာတွေ ရေးထားပါတယ်။ တက္ကသိုလ် ပဋိညာဉ်စာတမ်း ဆိုတာတွေက ဘယ်ဆီနေမှန်း မသိသေးပါဘူး။ ဆရာသမဂ္ဂတွေ ကျောင်းသားသမဂ္ဂတွေ လွတ်လပ်စွာ ဖွဲ့စည်းခွင့်ကို ဥပဒေက ပြဌာန်းပေးသင့်ပါတယ်။ တက္ကသိုလ် ပဋိညာဉ်တွေ ရေးဆွဲရာမှာလည်း တက္ကသိုလ် ဆရာသမဂ္ဂတွေ ကျောင်းသားသမဂ္ဂတွေ ပါဝင်ဆွေးနွေးခွင့်နဲ့ ဆုံးဖြတ်ချက်ချတဲ့နေရာတွေမှာလည်း ပါဝင်ခွင့်ရှိဖို့ လိုပါတယ်။

၆။ ပညာရေးအရည်အသွေးဆိုင်ရာ စံသတ်မှတ်ချက်များကိုလည်း ဗဟိုချုပ်ကိုင်သတ်မှတ်တာမျိုး မဖြစ်သင့်ပါဘူး။ အခန်း (၇) ပုဒ်မ ၄၂ မှာ အမျိုးသားပညာရေးအဆင့်အတန်းနှင့် အရည်အသွေးအာမခံမှု အကဲဖြတ် ကော်မတီက ချမှတ်သည့် ပညာအရည်အသွေးဆိုင်ရာ စံနှုန်းများအတိုင်းလို့ ဖော်ပြထားပါတယ်။ အရည်အသွေး ဆိုင်ရာ စံများသတ်မှတ်ရာမှာလည်း ကျောင်းသားများ၊ ဆရာများ၊ လွတ်လပ်သည့် ပညာရှင်များ ပါဝင်သင့်ပါတယ်။

၇။ ဥပဒေကြမ်းတစ်ခုလုံးကိုချိပြီး ပြောရရင် ပညာရေးလွတ်လပ်ခွင့်ဆိုတာကို စကားလုံးအရသာဖော်ပြပြီး အနှစ်သာရမရှိပါဘူး။ တက္ကသိုလ်ဗဟိုကောင်စီကို အမည်ပြောင်းထားတဲ့ ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းရေးကော်မတီက လွတ်လပ်ခွင့်တွေကို ချုပ်ချယ်နိုင်ပါတယ်။ နိုင်ငံဝန်ထမ်း၊ တက္ကသိုလ်ဝန်ထမ်းဆိုပြီး နှစ်မျိုးထားတာလည်း ရှုပ်ထွေးစေပါတယ်။ တက္ကသိုလ်ပညာရပ်တွေ၊ သုတေသနတွေ လွတ်လပ်စွာ ဖွံ့ဖြိုးခွင့်ကို အားပေးသင့်ပါတယ်။ စီးပွားရေးစနစ်အောက်၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေအောက်ကို မသွင်းသင့်ပါဘူး။ ကျောင်းသားသမဂ္ဂတွေ၊ ဆရာသမဂ္ဂတွေ လွတ်လပ်စွာ ဖွဲ့စည်းခွင့်၊ ပါဝင်ခွင့်တွေကို ဥပဒေက ပြဌာန်းပေးသင့်ပါတယ်။

.....